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Investments of foreign capital are very important for any developing coun-

try. Our republic is no exception. Our research describes the existing level of the 
economic development of Belarus, the level of its integration into the interna-
tional economic process, figures out the objectives that are set by the govern-
ment and observes changes in the economic life aiming at the attraction of in-
vestments.     

Since Belarus became independent from the Soviet Union in 1991, the 
country has seen steady economic growth, particularly in recent years. Today 
Belarusian exports account for 60 % of the GDP; the republic trades with 180 
countries.  

Now Belarus is the eastern border of the European Union and can become 
in some way a base for foreign investors in a new promising CIS markets. Well-
developed road and railway networks between the EU and CIS contribute to this 
fact. And the common customs area with Russia provides free access for any po-
tential investor to huge capacities of the Russian territory. 

An important factor for potential investment is the fact that in 2007 Belarus 
was assigned a sovereign credit rating which confirms the stability of the social 
and economic development of the country. This year, which is difficult for all 
the countries, the international agencies have confirmed the initially assigned 
rating. 

Belarus is the only country in the CIS that has adopted the Investment 
Code. And thus our country has a developed investment legislation, which is 
aimed at stimulation of investment activities, it’s governmental support, and 
guarantees protection of investors’ rights in the territory of the Republic. Foreign 
Investment Advisory Council headed by the Prime Minister is working in the 
country. Creation of the National Investment Agency is in progress. 

The country abolished the procedures of declaring the origin of the capital, 
guaranteed full return of  bank deposits, introduced a five-year moratorium on 
worsening economic conditions for joint ventures and foreign companies. The 
investment climate has been considerably improved by the abolishment of the 
“golden share” rule that was criticized by the international organizations and 
foreign companies. Time and resources to register and receive a license have 
been reduced. The principle of the state registration and liquidation of the orga-
nisations was adopted. The number of administrative procedures has been consi-
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Оценку эффективности на предприятии целесообразно основывать на 

расчете динамики показателей, характеризующих прибыльность коммерче-
ской деятельности хозяйствующего субъекта. В рыночной экономике вы-
живают и успешно функционируют только те предприятия, которые соиз-
меряют свои доходы с затратами и величиной вложенного капитала. Для 
успешного функционирования каждый хозяйствующий субъект должен 
стремиться к повышению эффективности своей деятельности на основе 
рационального использования ресурсного потенциала, увеличения при-
быльности производства или реализации. 

В долгосрочном аспекте рыночная эффективность связана с уровнем 
финансового состояния предприятия. Так, дополнительная прибыль, извле-
каемая из конкурентных преимуществ, повышает собственные средства 
предприятия, его ликвидность, финансовую маневренность. 

Если рассматривать допущение возможности прекращения деятельно-
сти и необходимости погасить все долги, то коэффициенты показывают 
риск банкротства. Однако, если вести рассуждения о ее возможном закры-
тии, то мы должны переоценить актив по ликвидационным ценам. Это це-
ны, которые можно будет выручить при распродаже активов вследствие 
ликвидации фирмы. Ликвидационные цены всегда ниже тех, по которым 
имущество отражается в балансе (то есть себестоимости или остаточной 
стоимости). По статистике ликвидационная цена составляет от 60 до 40 % 
оценки активов по фактическим затратам на приобретение или остаточной 
стоимости. Следовательно, это существенно повлияет на значения коэффи-
циентов. 

Для оценки финансового состояния предприятия используется боль-
шое количество показателей. При этом значения одних показателей могут 
находиться на теоретически достаточном уровне, значения других – на ми-
нимально удовлетворительном уровне, а значения третьих – на неудовле-
творительном уровне. В таких условиях довольно сложно адекватно оце-
нить финансовое положение хозяйствующего субъекта в целом. А потому 
для оценки финансового состояния целесообразным представляется ис-
пользовать интегральный показатель.  


